
CEU-s projekt beszámoló 

 

A Hegyek Vándorai Turista Egyesület (HVTE) tagjaként másfél évtizede foglalkozom turistaút 
jelzésfestéssel az Őrségben. A Magyar Természetjáró Szövetség minősített útjelző 
vezetőjeként kaptam tavaly egy megkeresést a Bucsai Vándorok Természetjáró Egyesülettől  
miszerint szeretnének részt venni az MTSz által kiírt turistaút felújításokban  de nincs 
minősített szakmai vezetőjük  nem tudják és sosem csinálták még. A szándék megvolt  
azonban a képesség hiányában korlátozottak voltak a lehetőségeik  ezért tartottam 
fontosnak  hogy segítsek nekik. Együttműködésünk során látható volt a lelkesedés és a gyors 
tanulás  ám az is látszott  hogy a jövőben kevesebben fognak turista útjelzéssel foglalkozni  
illetve  hogy a szabálykövetés nem az erősségük. 

A projekt célja 

A cél elsősorban a megfelelő kompetencia átadása volt  mely áttételesen számtalan egyéb 
dologra is hatással lehet a jövőben.  

1. A tavalyi tapasztalatok alapján szerettem volna egy inkább elméleti "oktatást"  
átbeszélést tartani velük  mert helyi egyesület lévén  Békés Vármegye jelentős részét 
könnyebben érik el  mint mások  és később saját útjelző vezetővel könnyebben 
tudnak pályázni a felújításokra is. 

2. Ezeken a pályázatokon megszerezhető pénzek nagyban hozzájárulhatnak az egyesület 
működéséhez  fennmaradásához  pozitív visszacsatolásként pedig a turistautak 
jelzettségéhez  járhatóságához is.  

3. Ez utóbbi azért is fontos  mert itt húzódik az Alföldi Kéktúra útvonala  ami országos 
jelentőségű túramozgalom  tehát hazánkból mindenhonnan jönnek erre turisták  ám 
egyben része is az E4-es európai vándorútnak mely Portugáliától Krétáig húzódik. 

4. Nem vész el az a felhalmozott technikai tudás  amit a HVTE az elmúlt harminc évben 
megszerzett 

 

Többszöri csúsztatás után – mivel csak hétvégén lett volna jó  de akkor sem mindenkinek  
vagy az időjárás nem kedvezett a terepi foglalkozásnak - végül 2023. szeptember 9-én és 16-
án két részletben került megtartásra. Helyszínként a bucsai Kóti Árpád Faluház szolgált  ahol 
az elméleti részt fényképes prezentációval adtam elő. Itt kitértünk a turistautak kijelölésére 
is  annak jogi vonzataira (magán- vagy köztulajdon  mező- vagy erdőgazdasági terület  
védettség)  hiszen más-más törvény szabályozza az azokon való tevékenységet. Ezek után 
kicsit jobban elidőztünk a tényleges jelzéssel  azaz mit  mikor  hová  hogyan jelezzünk és 
főleg: hogyan ne. A terepi foglalkozáson új jelzésfestési technika került bemutatásra. 

Külön örömömre szolgált  hogy a megjelent 12 fő az egyesület közel 20 %-át jelentette  ami 
meglehetősen jónak mondható aktivitási hajlam. 
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Összességében szükségesnek és sikeresnek gondolom az együttműködést – melynek anyagi 
feltételeit a CEU teremtette meg -  mert sikerült olyan korábbi problémákat megbeszélnünk  
ami nem volt egyértelmű. 

A hibás  javítandó teljesítések aránya csökkenő tendenciát mutat  a kapott értékelések is ezt 
bizonyítják. A fő hangsúly az volt  hogy mindenki számára érthetővé váljon az útjelzések 
logikája (hogyan  mikor  milyet  mennyit)  és ezáltal a jelzés végrehajtásának minősége 
egyenletesebbé váljon  azaz minden terepen dolgozó brigád ugyanazt a színvonalat hozza a 
munkája során. 

A HVTE részéről három évtizednyi szakmai tapasztalat átadása - hiszen én olyanoktól 
tanultam  akik már húsz éve ezt csinálták - elég nagy fegyvertény  főképpen annak fényében  
hogy az egyesületiség megszűnőben van a turisták között. Tapasztalataink szerint inkább 
kisebb baráti társaságok járnak együtt túrázni  és nem szerveződnek helyi közösségi szinten 
vagy valamilyen kimondott cél érdekében. Ebből a szempontból is támogatandó minden ilyen 
szándék a természetjárás berkein belül. 

Mivel a távlati terveik között szerepel helyi utak létrehozása  ezért azt gondolom  hogy 
minden szakmai támogatást megérdemelnek  hiszen nem csak a felhalmozott tudás öröklődik 
tovább  hanem a természetjáró társadalom is profitál a munkájukból amellett  hogy helyi 
közösség épül. 
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